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Voorwoord: 

Het afgelopen jaar hebben we laten zien wat een veerkracht ons mooie Genootschap heeft. Het 

bruist weer van de energie. De regiocommissies organiseren vele activiteiten: wandelingen, 

fietstochten, cursussen Spaans, lezingen, excursies, workshops. Dit verslag laat zien wat zij allemaal 

hebben georganiseerd. Maar ook de werkgroepen lieten zich niet onbetuigd. Vele initiatieven 

werden genomen. Het is dan ook geen wonder dat we het afgelopen jaar weer meer nieuwe leden 

mochten verwelkomen. Helaas gingen er ook leden weg, maar per saldo zijn we gegroeid. We 

merken ook dat veel mensen weer de draad van het pelgrimeren hebben opgepakt. Er is weer een 

record gebroken: in 2022 hebben zo’n 450.000 pelgrims hun Compostella gehaald in het 

Pelgrimsbureau in Santiago.  

Vanuit het bestuur hebben we de draad weer opgepakt om te komen tot een nieuw beleidsplan. We 

waren daar in 2021 al mee begonnen, maar we hebben het toen stil gelegd. Alle regiocommissies en 

werkgroepen zijn in de gelegenheid gesteld mee te denken over hoe het nu verder moet de komende 

jaren. Ook enkele individuele leden hebben hun steentje bijgedragen. In de voorjaarsvergadering 

staat het beleidsplan 2023-2026 op het programma. We hebben het de veelzeggende titel 

meegegeven: “Iedereen zijn eigen Camino”. En dat geeft mooi de flexibiliteit van onze leden weer.  

Buiten de voor- en najaarsbijeenkomst hebben we dit jaar nóg een mooi evenement gehad: de 

viering van het Heilig Jaar in Roermond. De regiocommissie Limburg heeft een aantrekkelijk 

programma in elkaar gezet, waar veel leden op af kwamen. Het was mooi weer en overal zag je in de 

stad mensen lopen met het programmaboekje in de hand. Een bijzondere vermelding verdient de 

regiocommissie Den Haag die in korte tijd een najaarsbijeenkomst organiseerde. Het enthousiasme 

spatte er af. 

Op het internationale vlak hebben we stappen voorwaarts gezet. Als grootste Jacobsvereniging ter 

wereld kunnen we onze belangen inbrengen in het Internationale verband dat de Jacobsverenigingen 

aan het optuigen zijn. We hebben de relaties in Santiago de Compostela en met allerlei organisaties 

over de hele wereld versterkt. Dat is best wel veel inspanning, maar dankzij de opkomst van het 

video vergaderen blijft het tijdrovende reizen beperkt.  

Dank aan allen die bijdragen hebben ingestuurd voor dit verslag en de secretaris die er één geheel 

van wist te maken. 

En voor 2023: Buen Camino. 

Peter Hesseling 

Voorzitter 

 
Overzicht bestuurlijke activiteiten: 

Ook uit het jaarverslag over 2022 blijkt nog het effect van de Covid maatregelen op onze activiteiten. 

Gelukkig werden de meeste Covid maatregelen in het voorjaar afgeschaft en konden de 

regiocommissies en werkgroepen weer op de oude wijze en met vernieuwde energie aan de slag. In 

contact met onze leden zoals we dat graag willen. We merkten ook dat de belangstelling voor het 

pelgrimeren weer terug is aan het groeiend aantal leden.  

Pelgrimeren naar Santiago was lastig in deze periode, het effect daarvan was dat er meer gewandeld 

werd in Nederland zelf en dat de Nederlandse pelgrimsroutes herontdekt zijn en frequenter belopen. 
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Het bestuur heeft in 2022 de volgende wijzigingen ondergaan: de herbenoeming van Peter Hesseling 

als voorzitter. De herbenoeming als bestuurslid van Hans Goeman en Herman Velvis.  Dick van der 

Klaauw en Janneke Schievink zijn benoemd als bestuurslid.  

Lidwien Meijer is in november teruggetreden als bestuurslid, zij heeft de maximale bestuurstermijn 

volgemaakt en was niet meer herkiesbaar. We zijn haar erg dankbaar voor haar inzet de afgelopen 

jaren. 

De Financiële commissie die onze begroting en jaarrekening controleert is ook weer op sterkte 

gekomen in 2022. Benoemd zijn Hans Jansen en Peter Schoof.  

Het bestuur is op vele gebieden actief geweest. Zo is er vrij veel overleg geweest betreffende de 

samenstelling van enkele werkgroepen en regiocommissies en het oplossen van ingewikkelde 

situaties.  Voor de Jacobsstaf is een nieuwe redactie benoemd en ook bij Ultreia waren wisselingen in 

de redactie.  

Er waren drie belangrijke evenementen in 2022: de voorjaarsvergadering in Utrecht, de 

najaarsvergadering in Den Haag en de viering van het Heilig jaar in Roermond. Lokale 

regiocommissies en de werkgroep Ledenbijeenkomsten hebben veel werk verzet om deze 

evenementen tot een succes te maken.  

Memorabel was het feit dat we 20 jaar hospitaleren in Roncesvalles. Dat is eerst gevierd met een 

bezoek van de voorzitter en later in het jaar van de werkgroep aan Roncesvalles. De Collegiata heeft 

ons een mooie herdenkingstegel gegeven. Het bestuur heeft bijgedragen aan het vervangen van de 

wasmachines en drogers om de arbeidsomstandigheden van de vrijwilligers te verbeteren. 

Veel tijd is besteed aan het opstellen van een nieuw beleidsplan. Buiten discussies binnen het 

bestuur zijn de regiocommissies en de werkgroepen gevraagd hun inbreng te leveren. De 

bijeenkomsten leverden niet alleen veel informatie op waarmee het bestuur verder kon in het 

opstellen van het concept, maar er vond ook veel uitwisseling plaats tussen de deelnemers. Ook 

enkele individuele personen hebben gebruik gemaakt van de mogelijkheid om hun zienswijze in te 

dienen. 

Er waren ook minder in het oog springende activiteiten, zoals een discussie over geschenken in 

natura aan het Genootschap die we regelmatig aangeboden krijgen en allemaal een plaats in het 

Huis van Sint Jacob moeten krijgen. Het bestuur heeft ook de suggestie van de regiocommissie 

Limburg overgenomen om jaarlijks een Jacobuslezing te organiseren. Dat zal in de toekomst worden 

opgenomen in het samenwerkingsverband van de werkgroepen die zich met cultuur bezig gaat 

houden. Er is onderhandeld over de huurcontracten van het Huis van Sint Jacob en het appartement 

in Santiago voor de vrijwilligers van de Huiskamer. Verder is veel overleg geweest met de Stichting 

Pelgrimsvrienden over het kwijtraken van de ANBI status en de consequenties daarvan. Het bestuur 

heeft een stuk opgesteld om het karakter van onze twee magazines, Jacobsstaf en Ultreia, zo 

duidelijk mogelijk te maken, zodat de redacties weten waar ze aan toe zijn.  

Stimulerend acties waren onder andere gericht op Santiago Students. Het bestuur wilde ze een 

mooie start geven.   

Nieuw was de verhalenwedstrijd. Tot onze grote verrassing werden 144 verhalen ingestuurd. De jury 

had daar de handen vol aan, maar is wel tot een prijswinnaar gekomen. Die wordt in de 

voorjaarsvergadering bekend gemaakt.  

En om de vrijwilligers te bedanken voor hun inzet hebben die allemaal een boek over de restauratie 

van de kathedraal in Santiago ontvangen.  
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Het beginpunt van de  Amstelredamroute is verlegd naar Den Hoorn op Texel. Met een feestelijke 

bijeenkomst en een wandeling is Den Hoorn als startpunt en stempelpost in gebruik genomen.  

Tijdens de ALV in november is het huishoudelijk reglement aangepast:  de criteria voor een 

erelidmaatschap en lidmaatschap postuum honorair zijn aangescherpt.  

Met de bewegwijzering gaat het goed: de verwachting is dat de twee belangrijkste routes in 2024 

geheel bewegwijzerd zijn (behalve in de stad Amsterdam; daar hebben we geen toestemming). 

De internationale contacten zijn het afgelopen jaar verstevigd met diverse werkbezoeken en 

gesprekken. 

Terugkijkend op 2022 kunnen we constateren dat het bestuur veel onderwerpen heeft aangepakt. 

We zijn dankbaar voor de steun die we daarbij uit de vereniging hebben gekregen. 

Het nieuwe beleidsplan: 

In 2022 is het opstellen van een nieuw beleidsplan weer opgepakt, na een periode van stilstand door 

corona. De eerder verzamelde input uit regiocommissies en werkgroepen is aangevuld met input uit 

het bestuur en verwerkt in een conceptbeleidsplan. Het conceptbeleidsplan is aan de 

regiocommissies en werkgroepen ter commentaar voorgelegd. Ook leden konden hun reactie op het 

conceptbeleidsplan indienen. In afzonderlijke vergaderingen van bestuur met respectievelijk de 

regiocommissies en de werkgroepen is het conceptbeleidsplan besproken en is aanvullende input 

opgehaald. Begin 2023 worden de laatste aanvullingen in het conceptbeleidsplan verwerkt, waarna 

in de ALV van maart 2023 het nieuwe beleidsplan aan de leden wordt voorgelegd. 
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De regio’s: 

Nederland is in het Genootschap verdeeld in 16 regio's en elke regio heeft een eigen regiocommissie. 
Doel van de regiocommissies is contact houden met de leden in de eigen regio. Hiervoor zijn 
verschillende mogelijkheden. Hieronder staat van elke regio, in willekeurige volgorde, een kort 
jaarverslag met activiteiten en hoogtepunten in 2020. Daarbij valt natuurlijk direct op dat in 2020 de 
Coronapandemie ook een heel groot effect heeft gehad op de activiteiten binnen de regio’s.   
 

Regio Noord-Holland benoorden het IJ:  

2022 stond vooral in het teken van de Amstelredamroute, de route door Noord-

Holland, die dit jaar is gemarkeerd en 2 juli met een feestprogramma is geopend 

op Texel. Met het plaatsen van een tweede luidklok, genaamd Jakob, in de NH-

kerk van Den Hoorn, is Den Hoorn officieel een startplaats van de 

Amstelredamroute geworden, die aansluit op de bestaande route vanaf Den 

Oever. Daarbij is de markering Den Hoorn-Den Helder en Den Helder-Anna 

Paulowna direct meegenomen. Ter gelegenheid van dit heugelijke feit is een grote 

groep wandelaars uit Noord-Holland en enkele bestuursleden op 2 juli naar Den 

Hoorn afgereisd om deze feestelijke opening mee te maken en vanuit het kerkje 

de eerste afstand naar de boot te wandelen. Om de route door onze regio weer 

opnieuw onder de aandacht te brengen heeft het regiobestuur een pelgrimspas 

laten maken, ‘Van Wad tot IJ’ en organiseren we maandelijks een wandeling op de 

route. Eind 2022 zijn we tot Schoorldam gekomen, rest ons nog de afstand 

Schoorldam-Amsterdam in 2023. De pelgrimspas vraagt natuurlijk om stempels en 

als er op een afstand geen stempel verkrijgbaar was, heeft het regiobestuur zelf 

een stempel laten maken. Inmiddels zijn er drie stempels aangeboden aan 

markante plaatsen onderweg: Bij het Streekmuseum Anna-Paulowna, de kapel 

van Keins en de NH-kerk in Valkkoog.  

Naast deze maandelijkse wandelingen hebben we voor het eerst na Corona weer 

een Voorjaars- en een Najaarsbijeenkomst kunnen houden met veel 

pelgrimsverhalen van onze leden en spreker Arie Visser over ‘de juiste schoenen 

op elk moment’ en Thijs Evers n.a.v. zijn boek: ‘De lange weg naar huis’, beiden 

heel interessant. 

Tot slot zijn we in maart ook weer gestart met het maandelijkse St. Jacques Café in 

de Scrapyard. Een aarzelende start maar gaandeweg werd het weer een beetje 

drukker. 

Regio Midden Nederland: 

In 2022 is de commissie 4 keer bij elkaar gekomen in het Huis van St. Jacob in 
Utrecht. Daarnaast verliep het contact meestal per e-mail of de groeps-app. 
Op 23 april hebben Co de Leeuw en Wim Loos deelgenomen aan de Seminar 
Webredactie in Utrecht. 
Op 10 december hebben Erna Huijink, Jan Kamphorst en Wim Loos de contactdag voor 
regiocommissies in Rotterdam bijgewoond. 
Er zijn 11 nieuwsbrieven naar de leden gestuurd. 

 
Activiteiten (Het aantal deelnemers staat tussen haakjes): 
26 februari Workshop schetsen onderweg, in Bussum (15). Direct vol geboekt, daarom tweede 
  workshop op 5 maart. 
5 maart  Workshop schetsen onderweg in Bussum (15). 
20 maart Stadswandeling in Harderwijk (20). 
12 april  Café St. Jacques, in Restaurant De Colonel in Zeist. 
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30 april  Wandeling “Rondje Lage Vuursche” (20). 
15 mei  Vaartocht op het Naardermeer en een korte wandeling via Muggenbult (27). 
14 juni  Café St. Jacques, in Café-Restaurant COAVA in Nijkerk (14). 
2 juli  Wandeling naar Pinetum Blijdenstein in Hilversum en landgoed Gooilust in ‘s-Graveland 

(22). 
13 september Café St. Jacques, in Café Het Schippertje in Maarssen (12). 
1 oktober Wandeling Zeist – Austerlitz – Zeist (14). 
22 oktober Wijnproeverij op Wijngaard Slichtenhorst in Nijkerk. (20). 
8 november Café St. Jacques, in Café Prins Hendrik in Baarn (27). 
26 november Workshop kaarsen maken o.l.v. Joke Pruim in Bussum (16).  
9 december Vollemaan wandeling in Vierhouten, o.l.v. twee boswachters van Staatsbosbeheer 

(20). 

Regio Amsterdam: 

Het was me het jaartje wel! 
Weer helemaal uit de corona met nieuwe en frisse ideeën die we tot uitvoer wilden brengen starten 
wij het afgelopen jaar. Het was te merken dat iedereen er weer veel zin in had om er lekker op uit te 
gaan. 
De aanwas van nieuwe leden liep als een trein in de eerste maanden van 2022 en aan het einde 
hadden we er 907 na aftrek van alle opzeggingen en dat was een forse plus ten opzichte van vorig 
jaar. 
In Amsterdam hebben we nu 3 verschillende wandelingen per maand die door een vast aantal 
mensen worden gelopen, in totaal lopen er ieder maand ongeveer 50 mensen de wandelingen en dat 
vinden wij een mooi aantal. Ons nieuwste project de sloWalk begint al zijn vaste deelnemers te 
krijgen wat ook de bedoeling is. 
Café St Jacques wordt goed bezocht en lijkt wel steeds meer mensen te trekken wat natuurlijk een 
mooie winst is naast de andere contacten die er zijn in de vorm van de 2 filmavonden die we 
georganiseerd hebben en in goede aarde vallen bij de bezoekers. 
Met de introductie van de eigen Regio Amsterdam patch zijn we nu ook meer zichtbaar als 
individueel lid voor onze mede pelgrims en herkenbaar voor elkaar. 
De welkomsbrief die ieder nieuw lid ontvangt namens de regio vertelt wat wij in de regio doen en 
nodigt uit tot bezoek aan café en wandeling. 
De felicitaties die wij onze regio leden die 25 jaar lid zijn van het Genootschap wordt goed ontvangen 
en wordt zeer gewaardeerd. 
Ook onze regio website kreeg een invulling met aandacht voor zaken in relatie tot de Camino zoals 
de pelgrimsgedichten, films & boeken over de Camino, wandeluitspraken en de Walk of Fame waarin 
ieder regio lid die zich voor de kathedraal heeft laten vastleggen op de foto een plaatsje verdiend. 
De regiodag in oktober was een geslaagd evenement en werd goed bezocht het afwisselende 
programma zorgde voor nieuwe inspiratie en vervolg plannen. 
Het jaar werd afgesloten met een druk bezocht oudjaarsborrel in ons vertrouwd café Batavia. 
 

Regio Bollenstreek/Rijnland: 

Na het wegvallen van de Coronabeperkingen hielden wij in februari onze Nieuwjaarswandeling. In 

een zonovergoten duinvallei herdachten wij Els Buts, onze penningmeester, die enkele weken 

daarvoor was overleden. 

De wandelingen op de laatste zaterdag van de maand zijn dit jaar weer georganiseerd, de een nog 

leuker dan de ander. 

Eindelijk kon het project Pelgrimeren voor de Jeugd in mei doorgang vinden. Een groot succes! 

Ook onze regiobijeenkomst ging weer door en werd door vele enthousiaste leden bezocht. 
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Nieuwsbrieven in september en december hielden onze leden op de hoogte van de te organiseren 

activiteiten. 

Tot slot: wij hebben in december een bestuurswisseling gehad en hebben een nieuw, enthousiast 

bestuur! 

Regio Den Haag: 
Na twee jaar weinig tot geen activiteiten in onze regio vanwege 
corona konden we in 2022 gelukkig weer in actie komen.  
Een jaar waarin de geplande activiteiten zoals wandelingen, de 
najaarsbijeenkomst en terugkomdag wegens ‘andere 
bezigheden’ van de regiocommissie geen doorgang konden 
vinden.  
Ook de nieuwjaarsreceptie ging niet door, dit keer vanwege de 
laatste (?) Corona lockdown. Gelukkig kunnen we wel terugkijken 
op een geslaagde voorjaars- en startersbijeenkomst op 9 april. 
We waren daarvoor te gast bij de prachtige locatie van de Maria 
van Jessekerk in Delft.  
Ook de voorjaarswandeling eind april was een succes maar er 
was helaas te weinig belangstelling voor de wandeling en de 
fietstocht rond Jacobusnaamdag (25 juli).  
Ons maandelijkse Pelgrims café bij Dudok werd, toen het 
eenmaal weer mocht, naast de vertrouwde bezoekers, 
regelmatig door nieuwe leden bezocht ter voorbereiding van hun 
tocht naar Santiago. 
 
Wat anders liep dan voorgaande jaren was, los van de Corona 
periode, dat wij in april vanuit het hoofdbestuur werden 
benaderd met de vraag of wij in 2023, i.p.v. 2023 de landelijke 
najaarsbijeenkomst in november wilden organiseren.  
Het was kort dag maar zeker een uitdaging maar had als 
consequentie dat een aantal najaarsactiviteiten in onze regio dan niet door konden gaan.  
Het heeft de nodige voeten in de aarde gehad maar met medewerking van veel vrijwilligers is het 
een zeer geslaagde dag geworden voor zowel de binnen- als de buitenactiviteiten, mede dankzij het 
prachtige weer (een bijdrage van Jacobus?). 
 
Regio Breda-Tilburg: 
Winterwandeling in januari. Door de nog steeds heersende 
corona epidemie is onze jaarlijkse winterwandeling niet 
doorgegaan. Dit was niet de enige activiteit die vanwege de 
corona geen doorgang kon vinden. Ook de leden- bijeenkomst 
en filmavond in februari konden niet doorgaan. 
 
In maart kon de jaarlijkse bijeenkomst voor de nieuwe leden 
wel doorgang vinden. Een ervaren fietser/wandelaar heeft alle 
vragen van de ca. 15 aanwezigen, die dit jaar voor de eerste 
keer een Camino per fiets of te voet gingen afleggen, kunnen 
beantwoorden. 
In oktober hadden we onze, altijd goed bezochte, 
presentatieavond. Vier regioleden deden hier verslag van hun 
wandel-/fietscamino. 
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Voorjaars- en najaarswandeling 
In april hielden we onze eerste wandeling van dit 
jaar. Het werd een wandeling van ca. 15 km. in de 
bosrijke omgeving van Rijsbergen. 
Ook in september hadden we een wandeling met 
als startpunt Zundert. 
De wandeling voerde ons langs de Moeren, de 
Pannenhoef en langs de Oude Buissche heide. 
 
Informatiemiddag. In november hadden we onze 
jaarlijkse informatiemiddag in Oosterhout. Meer 
dan 100 mensen vonden het de moeite waard om 
deze te bezoeken. Na een boeiende lezing kon 
men bij diverse stands alle info krijgen die er voor 
een fiets- of wandelcamino nodig is. 
 
In 2022 hebben we ondanks de corona perikelen 
toch zesmaal een café St. Jacques gehouden op 
de laatste donderdag van de maand in café De Beurs in Oosterhout. 
Het aantal deelnemers varieerde elke keer sterk. 
 

Regio Rotterdam: 

2022 was een spannend jaar. Er lagen allerlei 

mooie plannen op de plank en nu maar duimen of 

deze doorgang konden vinden. Er is veel tijd 

besteed aan administratie en communicatie om 

zaken te realiseren. 

In januari zijn we met onze maandelijkse fysieke 

commissiebijeenkomsten gestart. Middels 

ontmoetingen, mails en nieuwsbrieven hebben we 

de contacten met de leden onderhouden. 

In februari hebben we de Spaanse les kunnen 

aanbieden. Vanaf deze maand zijn er weer de 

maandelijkse ontmoetingen bij Café St. Jacques. 

In maart is een begin gemaakt met zo veel mogelijk 

de maandelijkse zaterdag wandeltochten op te 

pakken. De eerste tocht was rondom 

Kinderdijk.                                                                                                                                  

We hebben contacten gelegd met andere regio`s om te kijken of er belangstelling zou zijn voor de 

`Minipelgrimage` in het kader van het heilig jaar. We hebben regio Zuid/Oost Brabant, Limburg en 

Den Haag een bezoek gebracht om onze plannen in een presentatie toe te lichten. 

In april hebben we in onze eigen regio een voorlichtingsavond gegeven over het programma. 

In mei hebben we tijdens de voorjaarsbijeenkomst een wandeling gemaakt in het Voorns Duin en de 

Tenellaplas met een wandelgids en daarbij een presentatie. Aansluitend was er een lunch en café St. 

Jacques. De laatste zaterdag van de maand stond in het teken van een wandeling rondom het Bergse 

Bos. 

In juli is een wandeling georganiseerd in de Grienden en Gorzen van Ridderkerk.  
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In september was er een wandeltocht door de 

Dordrechtse Elzen met aansluitend een samenzijn in de 

manege. 

De wandeling van oktober voerde ons door het gebied 

van Klein Profijt in Barendrecht. De najaarsbijeenkomst 

hebben we op Tiengemeten gehouden met gidsen en 

musea bezoek. 

In november een terugkomdag voor de deelnemers aan 

de `Minipelgrimage`.  

Dit jaar mochten we een nieuw lid van de commissie 

verwelkomen, Gijs Wendels. 

December stond in het teken van de landelijke 

commissiebijeenkomst. 

 

Regio Utrecht/Rivierenland: 

Ook in 2022 hadden we nog last van de beperkingen van Covid19. Tot twee keer toe hebben we de 

regiobijeenkomst moeten afgelasten. Toch hebben we afgelopen jaar gezellige activiteiten 

ondernomen.   

Zaterdag 9 april stond de voorjaarswandeling in het teken van de Keltische Camino. Bij deze 

bijzondere wandeling kwamen de 20 deelnemers langs 5 kerken en door 5 parken.   

Woensdag 25 mei is bij Cervantes in Utrecht een filmavond georganiseerd. De film “Saint Jacques, La 

Mecque” is vertoond. Een amusante film over een bont gezelschap van 9 pelgrims die vanuit Le Puy 

naar Santiago gaan. Er waren 30 belangstellenden. 

Donderdag 11 augustus is het Utrechts archief met 15 deelnemers bezocht. De tentoonstelling “900 

jaar stadsrechten van Utrecht” onder leiding van een gids was leerzaam. Daarna was er als toegift 

een bezoek met rondleiding aan de Sint Catharinakathedraal waar de relieken van Willibrordus 

liggen.  

Zaterdag 15 oktober is de najaarswandeling georganiseerd en hebben we met 18 deelnemers vanuit 

in regenachtig weer van Driebergen naar Austerlitz gelopen.  

De regiocommissie werd in 2022 gevormd door Elisabeth Le Belle: voorzitter, Jos Notenboom: 

penningmeester, Karel Matthijs: algemeen lid (fietstochten), Maaike: algemeen lid, Dick van der 

Klaauw: algemeen lid en Han Pronker: webredacteur. Peter Hesseling is de vertegenwoordiging 

vanuit het landelijk bestuur.  

Begin van het jaar is Dick van der Klaauw naar het oosten van het land verhuisd waardoor hij geen 

deel meer uit kon maken van de regiocommissie. Vervolgens moest Elisabeth om 

gezondheidsredenen haar functie neerleggen. Liesbeth Oosterhagen heeft het stokje overgenomen. 

Jos Notenboom is naar Venlo verhuisd en draagt zijn functie per 1 januari over aan Anke Matthijs.  

Als extra algemeen lid schuift Sjaan Kasander aan.  

Er is 11 x een café Saint Jacques georganiseerd met een gemiddelde opkomst van 15 personen en 

leuke ontmoetingen. We hebben 8 nieuwsbrieven verstuurd. 
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Regio Zuidwest Nederland: 

De beperkingen, opgelegd wegens de Coronapandemie, golden ook nog in de eerste helft van 2022, 

zodat de regiodag, die al was uitgesteld naar 11 februari, weer moest worden uitgesteld, ditmaal 

naar 5 november. 

Vergaderd werd er wel door de werkgroep, en wel op 10 januari, 21 februari, 19 april, 1 juni, en op 

24 augustus, tijdens een maaltijd waarvan elke deelnemer een gang verzorgde. Op 29 september was 

er nog een voorbereidingsvergadering voor de regiodag. De laatste vergadering was op 19 december. 

De eerste vier van deze vergaderingen waren online vanwege de Corona maatregelen, maar deels 

ook vanwege de grote reisafstanden voor enkele werkgroepleden (Retranchement en Roosendaal).  

Wanneer de maatregelen het toelieten werd er wel gewandeld: 

19 februari. Een mooie natuurwandeling bij Retranchement, uitgezet door Ingrid van Brabant met 16 

deelnemers. 

30 april. Wandeling en fietstocht door de Yerseke Moer en Kapelle. De wandeling was bedoeld als 

bloesemtocht, maar de meeste bloesem was ons te vlug af. 

25 juni. Mooie wandeling van 24 km op de 

Kalmthoutse Hei, uitgezet door Richard 

Wals. Een uitdaging door veel los zand. 

14 t/m 24 juli: Het hoogtepunt van het jaar. 

6 Wandelaars en 2 fietsers pelgrimeren van 

de Sint Jacobskerk in Vlissingen naar de Sint 

Jacobskerk in Roermond vanwege de 

viering van het heilig jaar. 

Op 17 december. Wandeling van 15 km in 

de Zak van Zuid-Beveland van Ovezande 

naar Oudelande vice versa. 

De regiodag op 5 november werd bezocht 

door 35 deelnemers. Na kennismaking met 

koffie en een bolus konden we genieten van een boeiende presentatie van Guus over zijn fietstocht 

naar Santiago. Na de lunch waren er workshops fietsen/wandelen, fotograferen met de GSM en een 

wandeling. Vervolgens een aantal korte films en tenslotte een optreden van troubadour Theo van 

Teijlingen. 

In de loop van het jaar is de regio werkgroep versterkt door Ad Verhaart, die de wandel- en 

fietsroutes voor de Roermondpelgrimage heeft gemaakt. Op de regiodag heeft Guus Schipper na vele 

jaren werkgroep lid te zijn geweest, afscheid genomen. 

De regiowerkgoep bestaat nu uit 6 leden, we komen nog één lid te kort, met name een fietser. 

Regio Zuidoost Brabant: 

Het verslagjaar 2022 kenmerkt zich vooral door de terugkeer naar het leven zonder Corona. Het 

continue anticiperen op de leef- en veiligheidsregels voor onze leden als gevolg van de Covid-19 

pandemie was voorbij en eerder geplande activiteiten konden weer worden opgepakt. Op weg naar 

Santiago, het Heilig jaar, mensen ontmoeten, volop stof voor nieuwe verhalen, het kon weer! 

Aarzelend kwamen de dingen weer op gang, vanzelfsprekend ging het niet. Wij moesten constateren 

dat een stuk animo verloren was geraakt, mede veroorzaakt door de beperkingen in de voorgaande 
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Corona jaren. Zo had de regio ZOB weer twee Verhalendagen willen organiseren, echter door gebrek 

aan voldoende inleiders en onderwerpen konden deze geen doorgang vinden.  

De maandelijkse cafés St. Jacques brachten wel weer beweging, zeker voor de nieuwkomers die aan 

hun tocht wilden beginnen een bron van informatie en inspiratie.  

In maart 2022 kon een erg succesvolle regionale Voorjaarsbijeenkomst worden gehouden waar ruim 

70 deelnemers een gevarieerd programma mochten beleven. 

De succesvolle regiowandelingen konden worden voortgezet. Enkele vrijwilligers wilden graag mooie 

wandelgebieden in hun woonomgeving laten zien en organiseerden daar deze maandelijkse 

wandeltochten.  

De digitale Nieuwsbrief heeft gaandeweg zijn plek in onze regio gekregen en wordt maandelijks op 

onze website gezet door een ervaren webbeheerder. 

In november is de regionale Najaarsbijeenkomst gehouden met 60 deelnemers, een vertelling met 

film door een Belgische pelgrim en een voordracht door twee hospitaleros die in de zomer 2022 de 

pelgrims in Roncesvalles hadden opgevangen.  

Als regio hebben we de draad gaandeweg weer opgepakt, maken we weer plannen voor de toekomst 

voor onze leden. De spirit is niet verdwenen door Corona.  

In de Nieuwsbrief van december 2022 is tot slot het jaar 2022 afgesloten met een passende 

Kerstboodschap.  

Regio Den Bosch: 
In 2022 is de regio Den Bosch weer vrij snel uit de beperkende Corona fase ontwaakt. 
Met onze maandelijkse Nieuwsbrief hadden we het contact met onze leden behoorlijk goed in stand 
weten te houden. Het was echter wel snel duidelijk dat het digitale contact niet in de plaats kon 
komen van fysiek contact bij Camino café, regio wandeling of fietstocht. Ook de najaarsbijeenkomst, 
zonder aantal beperking, was weer een “ouderwetse” bijeenkomst, waar weer veel over werd 
nagepraat. Deze najaarsbijeenkomst is bij onze Gildebroeders van Sint Jacobus in Zeeland gehouden. 
Met ca 55 regioleden was de bijeenkomst meer dan goed bezocht. 
Ook introducés zijn welkom bij al onze regio activiteiten. 
 
Het aantal nieuwe leden, inmiddels zichtbaar in de ledenadministratie op de website, is bevredigend 
te noemen. Wat we echter (nog) niet kunnen zien, is het aantal leden dat zich afmeldt. We kunnen 
dus ook niet informeren wat de reden is voor opzegging van het lidmaatschap 
Op het moment dat we constateren dat een nieuw lid zicht heeft aangemeld, sturen we namens de 
Regio een welkoms kaartje met verwijzing naar onze regiopagina en de activiteiten die in Den Bosch 
worden georganiseerd. 
 
In 2022 zijn 11 regiowandelingen georganiseerd, waarvan één in de ochtend van de 
najaarsbijeenkomst. Er wandelden ca 330 personen mee, dus gemiddeld ca 30 per wandeling.  
Er werden 2 fietstochten in en rond de regio georganiseerd met 14 –15 deelnemers elk. 
Er zijn 11 Camino cafés georganiseerd, waarvan nog 2 digitale in januari en februari. Ook daar is de 
opkomst met gemiddeld 10 - 20 personen plezierig te noemen. 
In juli is éénmaal gepelgrimeerd voor de jeugd met 16 leerlingen van het Fioretticollege. In kleine 
groepjes en een begeleider onderweg naar de Abdij van Berne in Heeswijk Dinther. We zien terug op 
een geslaagd 2022. 
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Regio Limburg: 

Hieronder chronologisch de activiteiten van de Regio Limburg in 2022. 

Café St. Jacques op 7 maart, 4 april en infomiddag in mei voor beginnende pelgrims. 

13 maart bijdrage aan de landelijke Pelgrimsmis in de Kathedraal te Roermond. 

9 april een regio-bijeenkomst voor Limburgse pelgrims en belangstellenden. Daarin een vertelling 

over een Camino door een ouderpaar, met kleinzoontje en schoonzoon ondernomen uit eerbetoon 

aan hun overleden pelgrims-dochter. Troubadour voor een muzikale bijdrage en pelgrimsverhalen 

door Limburgse pelgrims.  

7 en 8 mei bijdrage aan de wandel-twee-daagse voor pelgrims door het Zuid-Limburgse heuvelland 

incl. overnachting. 

23 juli: opening schelpenpad op de Jacobsroute door Limburg, stadsdeel Roermond. 

24 juli: bijgedragen aan de totstandkoming van een landelijke Jacobusviering/naamdag in het kader 

van het heilig jaar: 360 landelijke deelnemers. 

15 oktober: regio-bijeenkomst met o.a. ‘een reis van betekenis’ door Arno en Huberta, eigenaars van 

herberg L ‘Esprit onder Vezelay en de werkgroep Hospitaleren van het NGSJ. Ondersteund met 

muzikale klanken door Flamengogitarist Manito en harpspeelster Claudia.  

Ook in september, oktober, november en december de maandelijkse informatiebijeenkomsten 

georganiseerd door de wandel en fietsmentoren. 

In het voorjaar een vertrek dag voor pelgrims, in het najaar een terugkomst moment, in huislijke 

kring. 

Regio Arnhem Nijmegen: 

Na turbulente tijden komt er eindelijk wat rust in 
de gelederen. Vanaf augustus 2022 bestaat 
regiocommissie uit 4 personen. Vol goede moed 
pakken Nico (voorzitter), Marc (penningmeester), 
Jan, en Anita alles wat stilgevallen is door corona 
weer op.  
 
In 2022 heeft de regio Arnhem-Nijmegen de 
volgende activiteiten georganiseerd: 
Vanaf september organiseerden we iedere eerste 
donderdag van de maand het Café St. Jacques. 
Tussen de 20 en 30 pelgrims weten iedere keer het 
gezellige Café St. Jacques te vinden.  
 
De herfstwandeling in oktober die van start ging bij 
Hotel Haarhuis in Arnhem en via Meinerswijk en 
Oosterbeek eindigde in Arnhem bracht 21 pelgrims 
op de been.  
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De snertwandeling, een gouwe ouwe in onze 
programmering, in december kon rekenen op 30 
pelgrims. Het was prachtig winters weer en de 
snert na afloop was voortreffelijk.  
 
Verder gaat er elke maand een nieuwsbrief uit en 
sturen we de nodige uitnodigingen rond voor de 
diverse activiteiten.  
 
Voor het pelgrimeren met de jeugd wat we in 2023 
gaan doen zijn we druk bezig vrijwilligers te vinden, 
inmiddels hebben 13 vrijwilligers zich gemeld 
(stand 31 december 2022) 
 
De Spaanse lessen zijn op de agenda gezet. 
Daarvoor diverse keren een oproep gedaan en op 
31 december 2022 hadden we 15 deelnemers voor de beginnersgroep en 7 deelnemers voor de 
gevorderden groep.  
 
We zijn er trots op dat we dit allemaal in zo’n korte tijd voor elkaar hebben weten te krijgen.  
 
 
 
Regio Oost Nederland: 

11 februari: Voorlichtingsavond nieuwe leden. 

 

9 april: Twee leden van de commissie bezoeken in Hengelo Gelderland de opening van de 
pelgrimsroute van Activé voor Liberté, Pelgrimeren in Vrede Vrijheid en Verdraagzaamheid. Een 
pelgrimstocht naar Kevelaer. 
 

22 april: Voorjaarsbijeenkomst in Holten. Joop van Essen vertelt 
aan de hand van een presentatie over zijn voettocht naar Rome. 
Tijdens deze bijeenkomst wordt afscheid genomen van Angela 
Frieling. Vele jaren was ze de spin in het web van de afdeling oost.  
 
13 mei: Wandeling rond het kasteel Vaassen. Joop, onze gids 
vertelt over het kasteel. Door de bossen en langs kabbelende 
beekjes leidde hij ons. Hij vertelde o.a. over het ontstaan van dit 
gebied en wijst ons op de kenmerken van deze streek. 
 
15 mei: Eén lid van de commissie bezoekt de introductie van de 
pelgrimsroute “Wegen met Zegen”: uitgezet in de Overbetuwe over 
een afstand van 150 km. 
 
3 juni: Wandeling rond het kasteel Het Twickel in Delden. Via het 
vroegere jachthuis van de graven van Het Twickel lopen we over 
zandwegen, langs de Twickeler Vaart en de watermolen door het 
bosrijke landschap van Twente, richting het kasteel en terug naar 
de start. Afsluiting met café St. Jacques. 
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23 september: Wandeling Raalte  
Langs het Overijssels Kanaal richting 
Schoonheeten, door een prachtig coulissen 
landschap lopen we naar Heeten. In de 
Germanenkamer uitleg over de Germaanse 
ijzersmelterijen uit de Romeinse tijd. Na de 
lunch terug naar Raalte en afsluiting met café 
St. Jacques. 
 
29 oktober: Najaarsbijeenkomst in het Etty 
Hillesum Centrum te Deventer.  
Eerst een rondleiding door de Hanzestad en 
geven de stadsgidsen uitleg over de Deventer 
geschiedenis. 
Na de lunch een voordracht over Etty Hillesum 
die zich in de loop van haar leven ontwikkelde 
tot een vrouw, die stond voor haar joods zijn.  
 
Regio Groningen/Drenthe: 
Januari: helaas kon onze info middag voor nieuwe pelgrims van onze 
regio geen doorgang vinden i.v.m. nog steeds geldende corona 
regels.   
Februari: Er waren helaas nog steeds geen activiteiten mogelijk i.v.m. 
de corona regels.   
Maart: Zondag 20 maart kon onze ledenvergadering eindelijk wel 
doorgaan.   
Mei: De jaarlijkse Zand Camino kon gelukkig weer doorgaan en wel in 
en rondom Drouwen.   
Juli: De traditionele Jacobus naamdag op 25 juli is voor de 4e keer 
georganiseerd, wederom in Uithuizen. Het was een drukbezochte 
naamdag, iets van 50 pelgrims die een afwisselende middag 
voorgeschoteld kregen. Ontvangst in ons “clubhuis” het Sint 
Vincentiusgebouw, koffie/ thee met wat lekkers erbij. Met elkaar 
naar de Jacobus de Meerdere kerk waar we gelukkig in mochten. 
Twee van onze leden hebben dit mogelijk hebben gemaakt. De 
toegang was beperkt i.v.m. restauratie van de kerk als gevolg van 
aardbevingsschade. De kerk zijn we weer zingend uitgegaan met het 
pelgrimslied Ultreia. 
 
Traditiegetrouw verzamelen we bij het 
monument de schelp en staf voor de 
jaarlijkse foto. Aansluitend een wandeling 
naar boerderij Eekwerd bij Rottum waar wij 
een interessante lezing over het olifantsgras 
kregen. Een frisdrankje en beschuit met 
aardbeien uit de kassen bij de boerderij 
gaven ons weer goede moed om de 
terugtocht te aanvaarden. Langs de trekweg 
naar Doodstil hebben wij ons doodstil 
gedragen, even geen gesprekjes. De groep 
splitste zich de nog af te leggen afstand, wie 
zin en moed had liep met Heine verder en voor de kortere route achter Lily aan. Bij terugkomst in het 
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Sint Vincentius gebouw stond voor ons een wijntje of frisje klaar en een overheerlijke 
pelgrimsmaaltijd. Het was weer een geslaagde Jacobusdag. Op naar het lustrum in 2023. 
   
Het afgelopen jaar is druk gezocht na een andere locatie om het café Sint Jacques in de toekomst te 
gaan houden. Een locatie die voor leden uit de provincie Groningen en Drenthe makkelijk bereikt kan 
worden. De locatie in de stad voldeed niet meer, te druk met andere gasten, muziek en dure 
parkeergelegenheid. Uiteindelijk hebben we de eigenaar van café de Pub in Haren bereidt gevonden 
om 1 x per maand de deuren voor ons te openen. De maanden dat wij niks organiseren, buiten de 
vakantie maanden om, organiseren wij op de 3e woensdag van de maand het café Sint Jacques. 
Gezien de belangstelling van de afgelopen maanden is dit een goede keuze geweest. 
   
 September: Het eerste café Sint Jacques in de Pub in 
Haren was een groot succes. We telden iets van 25 
pelgrims, oudgedienden en nieuwelingen.   
 Oktober: De jaarlijkse Klei Camino deze keer in Winsum, 
goed verzorgd door onze leden de familie Groendijk. 
Wandel- en fietstocht waren goed uitgezet en na de 
lunch gingen we in groepjes met een gids door Winsum. 
Na afloop een drankje en een hapje. Lovende woorden 
ook voor deze goed georganiseerde Klei Camino.   
 In november en december was er nog weer een café 
Sint Jacques dat wederom goed bezocht werden.   
  
Zo sluiten we als regiobestuurders het jaar 2022 met 
een goed gevoel af. Begin 2022 nog wat corona regels 
hobbels, maar we hebben dit weer overwonnen.  
 

Regio Friesland: 

2022 was het jaar dat we nog te kampen hadden met de naweeën van Corona. De gebruikelijke 

nieuwjaarsborrel kon daarom niet doorgaan. 

Het regiobestuur vergaderde op 2 februari, 16 maart, 30 september en 10 oktober. 

We besloten om het Café St. Jacques voortaan te laten rouleren over Leeuwarden, Akkrum en 

Steenwijk zodat de leden uit de Noordoostpolder en de kop van Overijssel niet altijd ver moeten 

reizen. Zes keer hielden we een Café St. Jacques: in Steenwijk 23 februari en 24 november, in 

Leeuwarden 24 maart en 23 juni en in Akkrum 21 april en 22 september. Al deze bijeenkomsten 

werden goed bezocht, veel vaste mensen maar ook iedere keer mensen die informatie willen van 

mensen die hun pelgrimstocht al hebben gelopen of gefietst. 

Een aantal van onze leden bezocht de landelijke najaarsbijeenkomst in Den Haag op 12 november. 

Onze eigen najaarswandeling hielden we op 29 oktober in Heerenveen vanuit het Skûtsje (een 

gebouw van de parochiekerk.) Er waren ongeveer 30 leden aanwezig. Het programma bestond uit 

verschillende onderdelen. Er werden twee groepen gevormd. De eerste groep ging onder leiding van 

een stadsgids op reis door Heerenveen, hier liggen de grenzen van vier voormalige gemeenten soms 

dwars door straten en gebouwen. De andere groep ging onder leiding van een vrijwilliger naar de 

kerk en kreeg daar een boeiende uitleg over het ontstaan (1932) en de architectuur van deze kerk. 

Daarna natuurlijke een gezellige borrel en een stamppot buffet. 

Voor 2023 hopen we op veel pelgrimsplezier en boeiende verhalen  
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Werkgroepen binnen het Genootschap: 

Binnen het Genootschap zijn verschillende werkgroepen actief rond 
uiteenlopende onderwerpen. Deze werkgroepen worden door enthousiaste 
vrijwilligers bemenst. Hieronder treft u een bloemlezing aan van de vele 
activiteiten en bijeenkomsten die er het afgelopen jaar zijn georganiseerd. 
 

Werkgroep Bibliotheek:  

De werkgroep Bibliotheek bestaat uit Maaike van Asch, Frans Brons en Ine 

Loeffen. 

De Bibliotheek heeft ca 2000 items, boeken en ander documentatiemateriaal. 

Ze bevinden zich in het Huis van Sint Jacob. Ze zijn verkregen door aankopen 

en donaties. Zojuist kregen we een bericht dat Prof Jan van Herwaarden zijn 

boekenschat aan het genootschap schenkt, dan praten we over 7 meter aan 

boeken!  

Dit kalenderjaar zijn er 41 boeken in de catalogus ingevoerd. Klik je in de website op de knop 

bibliotheek catalogus dan kom je in een rolmenuutje met onze nieuwe aanwinsten.   

De werkgroep bibliotheek probeert de bibliotheek een plaats te geven in het reilen en zeilen van ons 

genootschap. Sinds de publicatie in de Ultreia nr. 129 in augustus 2022 is het aantal uitleningen meer 

dan verdubbeld naar 65 in 2022.  

Vanuit de werkgroep bibliotheek is een leesclubje ontstaan met iedere maand een bijeenkomt. 

Intussen zijn er 3 Camino leesclubs en een 4e  is waarschijnlijk in aantocht. Indien mogelijk worden 

schrijvers uitgenodigd bij een bespreking van hun boek, een uitnodiging die meestal in dank wordt 

aanvaard. 

Werkgroep Ledenbijeenkomsten: 

De Voorjaarsbijeenkomst. 

Na twee jaar van coronamaatregelen kon er eindelijk weer een ‘normale’ ledenbijeenkomst worden 

georganiseerd. De voorjaarsbijeenkomst werd op zaterdag 19 maart voor de eerste keer in nieuwe 

opzet gehouden in Utrecht. Voor het programma werd een beroep gedaan op de inbreng van de 

werkgroepen. Vanwege omstandigheden was alleen de Jacobikerk beschikbaar, waardoor er slechts 

een beperkt programma mogelijk was met een tweetal workshops, een paar lezingen en een kleine 

informatiemarkt. Vrijwilligers uit de regio Utrecht-Rivierenland hebben de organisatie ondersteund. 

In verband met de nasleep van de coronacrisis en het programma hield de werkgroep vooraf al 

rekening met een geringe(re) opkomst; uiteindelijk zijn er toch 267 aanmeldingen geregistreerd. 

Leerpunt is dat het houden van een ledenbijeenkomst op één enkele locatie niet goed mogelijk is; de 

deelnemers aan verschillende programmaonderdelen ondervonden hinder van elkaar. 

Najaarsbijeenkomst 

Hoewel de regio Den Haag volgens het rooster nog niet aan de beurt was voor het organiseren van 

een landelijke ledenbijeenkomst, is men op verzoek van de werkgroep Ledenbijeenkomsten de 

uitdaging toch aangegaan. In samenwerking met de werkgroep heeft de regiocommissie, onder de 

bezielende leiding van Cees Haasnoot, een aantrekkelijk programma opgesteld. De bijeenkomst vond 

op zaterdag 12 november plaats in de Kloosterkerk. Op het programma stonden workshops, 

stadwandelingen, lezingen en een rondvaart, waarvoor 550 personen die zich hebben aangemeld. 
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Eén van de hoogtepunten van de dag was het optreden van 

Mike Bodé, maar het hartelijke welkomstwoord van de 

burgemeester Jan van Zaanen heeft ook veel indruk 

gemaakt. Al met al een geslaagde dag waar het organiserend 

comité trots op kan zijn. Deze ledenbijeenkomst mag als 

voorbeeld dienen voor de regio’s die nog aan de beurt 

komen; het rooster voor de komende jaren staat op de 

webpagina van de werkgroep. 

In de loop van het jaar heeft Hans Goeman als 

vertegenwoordiger van het bestuur in de werkgroep zijn 

functie overgedragen aan het nieuwe aspirant-bestuurslid 

Dick van der Klaauw. Omdat de voorjaarsbijeenkomst nu elk 

jaar door de werkgroep Ledenbijeenkomsten moet worden 

georganiseerd in Utrecht, zijn er enkele leden aan de 

werkgroep toegevoegd. De organisatie rust nu immers 

jaarlijks alleen op de schouders van enkele personen; de 

gebruikelijke inbreng van de regiocommissies blijft in de nieuwe opzet achterwege. 

Tegen het einde van het verslagjaar kon er pas een begin worden gemaakt met de voorbereidingen 

van de voorjaarsbijeenkomst. Voor de ledenbijeenkomst 2023 in Amersfoort zijn twee aspirant-

bestuursleden de werkgroep komen versterken. Daarnaast zal er een beroep moeten worden gedaan 

op vrijwilligers uit de regiocommissies om hand- en spandiensten te verlenen. 

Werkgroep Hospitaleren Roncesvalles: 

De werkzaamheden van de WHR zijn historisch gegroeid. Sinds 2003 ontvangen Nederlandse 
vrijwilligers, naast (gesalarieerde) Spaanse medewerkers de pelgrims die in Roncesvalles overnachten 
of op doortocht zijn. De WHR werkt onder de verantwoordelijkheid van het bestuur van het NGSJ, 
Herman Velvis is afgevaardigde vanuit het bestuur van het NGSJ voor de WHR.  

 
Samenstelling van de WHR 

 Henk Trimbach  voorzitter  
Janine Verhaaf  secretaris 
An Pikker  penningmeester  
Hans Perik  planner/webredacteur 
Peter Stoks   Public Relations  
Noortje Spekman Redactie Nieuwsbrief, Libro de Oro en Handboek 
 
De werkgroep heeft in 2022 achtmaal vergaderd, 3 maal een TEAMS meeting en 5 maal in het Huis 
van Sint Jacob in Utrecht. 
De in november 2021 geplande najaarsbijeenkomst was vanwege de corona-maatregelen verzet naar 
22 januari 2022, maar ook deze datum moest helaas i.v.m. de corona-maatregelen op het laatste 
moment worden geannuleerd.  
De klaarliggende Libro’s de Oro 2020/2021, die tijdens deze bijeenkomst zouden worden uitgedeeld 
zijn uiteindelijk rondgebracht, verstuurd c.q. klaargelegd in Roncesvalles, zodat toch iedereen een 
Libro kon ontvangen.  
De instructie dag voor nieuwe hospitaleros kon op 5 februari 2022 gelukkig wel doorgaan; 41 nieuwe 
hospitaleros werden in Holten zo goed mogelijk voorbereid op hun taken.  
Er werden twee bijeenkomsten voor de ‘jefes’ gehouden op 19 februari en op 4 juni. De in Utrecht 
geplande bijeenkomst van 19 februari moest vanwege een zeer zware storm in allerijl worden 
gewijzigd in een TEAMS-meeting; de bijeenkomst van 4 juni kon zoals gepland in Utrecht doorgaan.  
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Tijdens de voorjaarsbijeenkomst van het genootschap op 19 maart in Utrecht waren wij aanwezig 
met een tafel en er werd tweemaal een goedbezochte workshop rondom hospitaleren in 
Roncesvalles gehouden. Dit alles resulteerde in 15 geïnteresseerden.  
Ook tijdens de najaarsbijeenkomst van het genootschap op 12 november in Den Haag was de 
werkgroep aanwezig met een informatietafel en twee workshops; wij konden die dag 16 
geïnteresseerden noteren. 
 
Samenwerking met het Bestuur  
Sinds augustus 2021 is Herman Velvis de afgevaardigde in de WHR namens het bestuur.  
In het voorjaar van 2022 heeft Herman Velvis bij het hoofdbestuur gepleit voor een subsidie namens 
het NGSJ, aan te bieden aan het Colegiata, om de nog resterende twee oude wasmachines te 
vervangen. Deze subsidie werd in oktober 2022, tijdens de feestelijke viering van de twintigjarige 
samenwerking, aan het Colegiata aangeboden.  
 
Hospitaleren in 2022 
Na twee jaar waarin de herberg slechts gedurende kortere periodes open was, konden in 2022 alle 
geplande groepen hospitaleros afreizen.  
Op 29 juni bleken in een groep drie hospitaleros besmet met corona, waaronder de jefe; dit leidde 
tot onrust en onzekerheid. De werkgroep is onmiddellijk in een TEAMS-vergadering bijeengekomen 
om een Covid-protocol op te stellen wat in de daaropvolgende groepen regelmatig moest worden 
geraadpleegd in verband met besmettingen:  
periode 9 – drie besmette hospitaleros; 
periode 10 – twee besmette hospitaleros;   
periode 14 – twee besmette hospitaleros;   
periode 15 – drie besmette hospitaleros; drie andere hospitaleros bleken bij thuiskomst besmet te 
zijn; 
periode 16 – twee besmette hospitaleros.  
Deze besmettingen leidden telkens tot een sterk verhoogde werkdruk onder de niet besmette 
collega’s. Ook moesten gedurende het seizoen in totaal 13 hospitaleros voorafgaand aan hun 
hospitaleerperiode om diverse (gezondheids-)redenen annuleren, soms op zeer korte termijn; 
planner Hans Perik heeft telkens de opengevallen plekken kunnen opvullen.  
Begin december was de volledige planning voor 2023 klaar; deze is door de planner rondgestuurd 
naar de hospitaleros.  
In 2022 zijn vier Nieuwsbrieven verstuurd naar alle hospitaleros die in de afgelopen drie jaar hebben 
gehospitaleerd, alsmede naar enkele ‘viejos’ (oud-hospitaleros) die hebben aangegeven het op prijs 
te stellen deze Nieuwsbrieven te blijven ontvangen.   
 
Twintig jaar samenwerking tussen het genootschap en het 
Colegiata 
In 2022 is het twintig jaar geleden dat vrijwilligers van het 
genootschap begonnen als hospitalero in Roncesvalles. 
Deze relatief kleine groep van 35 vrijwilligers is inmiddels 
uitgegroeid tot ca. 130 vrijwilligers per jaar. Op 
verschillende data is aandacht geschonken aan dit 
jubileum.  
Op 29 juli bezocht Peter Hesseling samen met zijn vrouw 
de Albergue en overhandigde aan Don Bibiano (prior), 
Don Valentin, Edurne (manager) en Marisol 
(medewerkster van de Albergue) een bijzondere 
gedenkpenning, geslagen ter gelegenheid van het 
Xacobeo-jaar.  
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Eind oktober waren vier leden van de werkgroep aanwezig in Roncesvalles en overhandigden de door 
het bestuur van het genootschap beschikbaar gestelde subsidie aan Don Bibiano, de prior. Daarbij 
deden zij suggesties waaraan het Colegiata deze subsidie zou kunnen besteden, zoals een nieuwe 
wasmachine en droger in de wasserij en een tweede paspoortscanner om de lange wachtrijen bij 
grote drukte te verminderen.  
Tijdens een feestelijke lunch ontving de werkgroep uit handen van Don Bibiano een plaquette 
waarmee de twintigjarige samenwerking wordt onderstreept. Tijdens de Algemene Leden 
Vergadering van het genootschap op 12 november overhandigde Henk Trimbach, voorzitter van de 
werkgroep, deze plaquette aan Peter Hesseling zodat deze plaquette een mooi plekje kan krijgen in 
het Huis van Sint Jacob in Utrecht.  
 

Werkgroep Hospitaleren: 

Positief nieuws: we merken dat er een groeiende belangstelling is voor het hospitaleren. De werkgroep 

gaat 2023 in met 6 leden (was 4 leden). Lidwien Meijer die begin november na 9 jaar uit het bestuur van 

de NGSJ ging. William Agelink wil lid van de werkgroep worden. Hij zal geleidelijk de taken van 

Webredacteur Mark Huitema overnemen. We zijn Mark zeer dankbaar dat hij tijdelijk die taak op zich 

nam toen Lies Straub de werkgroep verliet. 

Herman Velvis is in de plaats van Lidwien Meijer gekomen als vertegenwoordiger van het bestuur. 

We hebben een eigen laptop aangeschaft die zal worden beheerd door onze webredacteur. 

Vergaderingen: de werkgroep vergaderde op 25 januari, 5 april en 23 augustus. 

Cursus Hospitaleren. 2 cursussen zijn er geweest: van 4 tot 6 maart (door Covid uitgesteld van 19 tot 21 

november) en 18 tot 20 november, beide met 16 deelnemers. Deze cursussen zijn zeer goed ontvangen. 

We bezinnen ons nog over de samenwerking met de “nieuwe” werkgroep Aandacht en Spiritualiteit. We 

hebben besloten een cursus te geven in 2023. Deze volgende cursus wordt gehouden van 17 tot 19 

november 2023. 

Infodagen “Hoe vind ik een herberg”. Er waren 2 bijeenkomsten op zaterdag 22 januari. Beiden goed 

bezocht en positief ontvangen. 

Adviezen/info herbergen. De meeste adviezen die gevraagd worden gaan over het vinden van een 

herberg en de cursus Hospitaleren. Hier verwijzen we mensen naar de infodagen en naar de Cursus 

Hospitaleren. Een enkele aanvraag ging over het zelf starten van een herberg. 

Activiteiten/contacten. 

Het Vlaams genootschap ziet definitief af van samenwerking met WH voor gezamenlijke cursus 

Hospitaleren. 

De contacten met Xacobeo en daarmee het plaatsen van hospitaleros in hun herbergen voorloopt 

uiterst moeizaam.  

Voor 2023 hebben we een 1ste afspraak met Werkgroep Roncesvalles en de Huiskamer gemaakt i.v.m. 

samenwerking. 

Op de voor- en de najaarsvergadering (19 maart en 12 november) van Het Genootschap hebben we 

Workshops Hospitaleren gegeven. De belangstelling was groot. 

Op 15 oktober een workshop voor de Regio Limburg in Roermond onder goede belangstelling. 

Encuentro: van 8 tot 11 december kwamen onder leiding van de FEAACS Hosvols wereldwijd bij elkaar in 
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Santiago de Compostela. Onze werkgroep werd vertegenwoordigd door 

Carla Gigengack en Herman Velvis. 

Werkgroep Huiskamer van de Lage Landen: 

2022, de Huiskamer mag weer open. Dat de 2 corona jaren ook de 

economie in Santiago de Compostela hard hebben geraakt, was in de 

eerste 2 weken dat de Huiskamer open was goed te merken. Veel 

restaurants en winkels waren gesloten. 

In die 2 jaar hebben veel vrijwilligers zich aangemeld als vrijwilliger in de 

Huiskamer. Op enig moment stond de teller op 75. Een luxeprobleem 

voor de werkgroep. 

Ook dit jaar weer vrolijke en blije gezichten in de Huiskamer. Pelgrims 

die heel blij zijn met de Huiskamer en die hun verhalen en emoties kwijt 

kunnen. Op de Facebook-pagina “De virtuele Albergue”, waren de 

reacties van pelgrims die de Huiskamer hadden bezocht, overwegend 

positief. 

Bijzonder verhaal van een oma en opa. Zij kregen van een kleinkind 

tekeningen voor de Sint mee. Die hangen nu in de Huiskamer. Een 

pelgrim kwam met een speciale missie. Haar oma, Maria, had haar op 

haar sterfbed gevraagd om een rozenkrans naar Santiago te brengen en 

aan de Huiskamer te schenken. Deze rozenkrans hangt ook in de 

Huiskamer. Een ontroerend gebaar namens oma Maria op de dag van 

Maria-Hemelvaart. 

Voor een van de vrijwilligers, Rein van Uden, werd 2022 wel heel 

speciaal. Rein werd gevraagd om tirabolero te zijn in de kathedraal. Dat 

betekent dat je mee mag helpen om de botafumero aan het slingeren te 

krijgen. Een hele eer en is voor herhaling vatbaar. 

We kunnen weer terugkijken op een mooi “seizoen”. Het totaal aantal 

pelgrims kwam uiteindelijk op 2024, zo’n 500 minder dan in 2019. 

Kijkend naar de statistieken van de afgelopen jaren, zien wij dat van de 

pelgrims die een Compostela krijgen, maar de helft de Huiskamer weet 

te vinden, om wat voor reden dan ook. Er is dus nog veel werk aan de 

winkel voor de werkgroep. 
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Redactie Jacobsstaf: 

In 2022 verscheen de Jacobsstaf zoals gebruikelijk viermaal. Na het vertrek van André Brouwer 

sprong Pieter-Bas de Jong tijdelijk in als hoofdredacteur zodat het eerste nummer van deze 34e 

jaargang op het gebruikelijke moment – eind maart – kon verschijnen. Kort daarna trad een nieuwe 

kernredactie aan bestaande uit Francine van den Bergh (hoofdredacteur), Martien van Diesen 

(eindredacteur) en de ervaren redacteurs en schrijvers Peter Stoks, Janine Verhaaf en Dago de Werd. 

‘We zijn ons zeer bewust dat we voortbouwen op het mooie resultaat dat de vorige kernredactie 

onder leiding van André Brouwer en Pieter-Bas de Jong en met Anja Verhaart, Mariëtte van Beek en 

Willemijn in ’t Veld als vaste teamleden, vier keer per jaar en gedurende vele jaren heeft weten te 

realiseren. Dat we hun werk mogen voortzetten, stemt ons dankbaar en heeft ervoor gezorgd dat we 

onze taak met veel enthousiasme hebben opgepakt’, aldus ons eerste ‘van de redactie’. Dankbaar 

zijn we ook voor het vertrouwen en de steun vanuit het bestuur en de loyale praktische support van 

Pieter-Bas. Ons enthousiasme is nog altijd even groot en wordt mede gevoed door het motto van het 

huidige redactieteam ‘De Jacobsstaf maken we samen’. 

Samen met zowel onze vaste medewerkers als collega-vrijwilligers en andere leden van het 

Genootschap hebben we inmiddels drie nummers van de Jacobsstaf uitgebracht, waarin we – ook – 

aandacht besteedden aan diverse werkgroepen en hun activiteiten. Het decembernummer, 

traditioneel een themanummer, was dit keer gewijd aan ‘Thuiskomen en weer aarden’ en gezien het 

aantal bijdragen van leden/lezers een bijzonder mooie invulling van ons motto ‘De Jacobsstaf maken 

we samen’. 

‘Samen de Jacobsstaf maken’ met onze vormgevers CoCo Bookmedia en drukker Wilco is ook heel 

plezierig. En we zijn veel dank verschuldigd aan Bram van der Wees die jarenlang de contacten met 

drukkerij en verzender onderhield zodat de Jacobsstaf terechtkwam bij alle adressen op de actuele 

ledenlijst. Met ingang van 2023 legt Bram deze taak neer en neemt Martien van Diesen zijn 

werkzaamheden over.  

Werkgroep Santiago Students: 

In 2022 heeft Santiago Students de 

status van permanente werkgroep 

binnen het Genootschap gekregen. De 

werkgroep bestaat uit 5 jongeren in de 

studentenleeftijd. De werkgroep 

organiseert activiteiten voor alle 

jongeren in de leeftijd tot ongeveer 27 

jaar. 
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De werkgroep heeft in 2022 vier nieuwe themawandelingen 

met opdrachten uitgezet in Leiden, Utrecht, Groningen en 

Dordrecht. Om de naamsbekendheid onder studenten te 

vergroten heeft de werkgroep haar activiteiten 

gepresenteerd op de open dagen van hogescholen en 

universiteiten in Utrecht, Wageningen en Nijmegen. 

Gelegenheid om elkaar persoonlijke te ontmoeten was er 

tijdens gezamenlijke wandeldagen en Camino cafés. 

De werkgroep publiceert haar activiteiten in nieuwsbrieven, 

verhalen op de website van het Genootschap, berichten op 

Instagram, artikelen in de Jacobsstaf en Ultreïa. Op de 

landelijke najaarsbijeenkomst was de werkgroep aanwezig 

met een stand en heeft de werkgroep een wandelworkshop 

verzorgd. In 2023 gaat de werkgroep zich richten op het 

vergroten van de naamsbekendheid door het versterken 

van haar pr-activiteiten. 

 
 
 
 
 

Werkgroep Ledenservice: 

De werkgroep Ledenservice bestond per 1 januari 2022 uit Saskia Verhoef, Boudewijn van Weel, Co 

de Leeuw, Fons Boink, Henk Zorgman, Peter Dormans, Marcel Hubers en Peter Zwijnenburg. In geval 

van nood mochten we steeds een beroep doen op Maaike van Asch. In het verslagjaar heeft Annelies 

Ramakers zich weer bij de werkgroep gevoegd na enkele jaren afwezigheid. Om gezondheidsredenen 

heeft Henk zich ook in 2022 vrijwel het hele jaar afzijdig moeten houden. Het weerzien in december 

deed ons allen goed. 

In wisselende samenstelling waren we iedere eerste werkdag van de week actief in Utrecht met de 

verzending van het welkomstpakket voor nieuwe leden en de bestellingen in de webwinkel.  

De tabel maakt duidelijk dat in 2022 een 

inhaalslag heeft plaatsgevonden. Na de 

COVID-19 gerelateerde dip in 2020 en 2021 

is de belangstelling voor een pelgrimstocht 

naar Santiago de Compostela weer aardig 

toegenomen. Het verlengde Heilig Jaar 

2021-2022 heeft er ongetwijfeld ook aan 

bijgedragen dat een recordaantal keren het 

welkomstpakket verstuurd moest worden. 

Ook het aantal bestellingen was weer hoger 

ondanks het feit dat in 2022 geen speciale 

uitgave is verschenen zoals de Gids voor de 

Pelgrim in 2021. Er zijn in 2022 via 

info@santiago.nl veel berichten 

binnengekomen over zeer uiteenlopende 

zaken; adreswijzigingen, opzeggingen, 

mailto:info@santiago.nl
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reactiveren van het lidmaatschap, vragen over artikelen in de webshop, over 

onderdakmogelijkheden onderweg, aankondigingen van tentoonstellingen, lezingen of uitvoeringen. 

Deze zijn vanzelfsprekend beantwoord of doorgestuurd naar de meest betrokkene. 

Andere activiteiten waren: het bijhouden van de voorraad winkel- en huishoudelijke artikelen (koffie, 

thee etc.) en het onderhoud van de infrastructuur van het Informatiecentrum (computernetwerk, 

beamer en scherm, verlichting etc.).  

In het verslagjaar is de Fiets- en Wandelbeurs vanwege de COVID-19 pandemie niet doorgegaan.  

Zoals gewoonlijk waren de vrijwilligers van de Ledenservice tijdens de Voor- en Najaarsbijeenkomst 

weer aanwezig voor vragen van leden, verkoop van artikelen en het verstevigen van de band met 

andere werkgroepen. 

De tabel laat ook zien dat de belangstelling voor het Compostela-register flink is gegroeid.  De 

adressenlijst van Pelgrims voor Pelgrims moest 7 keer worden bijgewerkt. 

In het verslagjaar is twee keer afstemmingsoverleg gehouden met de bestuursverantwoordelijke; de 

eerste keer met Jan Kousemaker en de tweede keer met Gabriël van de Luitgaarden. 

Er is geen afstemmingsoverleg geweest met de werkgroep Informanten. 

 

 

Werkgroep Pelgrimeren voor de Jeugd:  

De landelijke werkgroep pelgrimeren voor de jeugd heeft in 2022 deelgenomen aan de 

voorjaarsbijeenkomst in Utrecht en de najaarsbijeenkomst in Den Haag. Op beide bijeenkomsten 

heeft werkgroep de resultaten van hun werk gepresenteerd en waren ze aanwezig op de 

informatiemarkt. 

Voor startende initiatieven op het gebied van Pelgrimeren voor de Jeugd, heeft de werkgroep een 

mooi en handzaam raamwerk beschikbaar gesteld op de website van het genootschap. Op 

eenvoudige wijze kunnen geïnteresseerden voorbeeld documenten, presentaties, suggesties voor de 

aanpak, formulieren, etc. vinden. Deze set aan documentaties is door de werkgroep verzameld 

vanuit de reeds beschikbare informatie die op diverse plaatsen in het land voorhanden was. Met 

name het voorwerk dat Jac Naus en zijn team de afgelopen jaren in Vessem heeft ontwikkeld heeft 

model gestaan voor de huidige ‘toolbox’. De ‘toolbox’ is in 2022 o.a. succesvol toegepast door de 

regio Bollenstreek-Rijnland. Daar ging men voor het eerst op stap met groep-8 kinderen. Inmiddels 

hebben meerdere regio’s kennis gemaakt met de aanpak en hebben voornemens om in 2023 

hiermee aan de slag te gaan. 

Ook is gewerkt aan het vereenvoudigen van de administratieve afwikkeling van de kosten en 

opbrengsten. Dit loopt niet meer via de begroting van de regio’s maar rechtstreeks via de 

administratie van het genootschap. 

 



27 
 

Door de regio Den Bosch is een introductie verzorgd 

aan het Bisdom Den Bosch. Met als resultaat dat de 

werkgroep gevraagd is om voor een groep 

vormelingen in het voorjaar 2023 een pelgrimstocht 

te organiseren. 

Contacten zijn aangehaald met het klooster in 

Wittem om te kijken of daar het pelgrimeren voor de 

jeugd nieuw leven kan worden ingeblazen. 

De landelijke werkgroep zal zich in 2023 verder 

richten op het uitdragen van pelgrimeren voor de 

jeugd binnen het genootschap en de doelgroep in 

Nederland. 

Werkgroep Pelgrimeren voor de Jeugd Friesland:  

Er waren minder begeleiders beschikbaar dan vorige 

jaren, dus we konden slechts 95 leerlingen plaatsen. 

De data waren gepland tussen eind maart en eind 

april. De eerste loopdag viel op 31 maart 2022, code 

geel voor gladheid, sneeuw en harde wind. Bij de 

nabespreking is besloten dat code geel voortaan 

betekent: lopen na overleg met de scholen (ouders). 

Bij code oranje niet lopen. Verder zorgen we ervoor 

dat er telkens een auto met chauffeur beschikbaar is 

op of bij het traject.  

De volgende loopdagen stonden ook in het teken van het barre weer. Een keer hebben wij 

afgeblazen, een andere keer trok de school zich terug vanwege dreigend onweer. Helaas konden 

beide scholen geen gebruik maken van de inhaal data die we aanboden. De betreffende groepen 8 

kregen een pelgrimsgroet zoals eerder in 2020 en 2021 was verstuurd. 

Planning voor 2023 

In augustus vond in Sint Jacobiparochie de eerste coördinatorenvergadering plaats voor seizoen 

2023. Op basis van het aantal begeleiders en de toegezegde frequentie van meelopen werd een 

loopschema opgesteld en werden op 24 november de scholen aangeschreven. Daarbij werd 

aangekondigd dat we de aanvragen in behadeling nemen op volgorde van binnenkomst. Dit zou als 

prikkel kunnen dienen voor de gemotiveerde scholen/leerkrachten en een natuurlijke stop geven op 

het aantal leerlingen.  

Het coördinatieteam werd uitgebreid met Dicky Dikken die als dagcoördinator wil meedraaien omdat 

Dorothé vanwege verhuizing niet aanwezig kan zijn bij het pelgrimeren. Het administratieve gedeelte 

blijft vooralsnog wel de digitale taak van haar. Het contact met Joanneke Kuipers van de Stenden 

Hogeschool heeft (nog) niet geleid tot actieve begeleiders vanuit hun studenten populatie.  

Met 5 nieuwe begeleiders en twee afzwaaiers een mooie ploeg voor 2023. 
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Werkgroep Pelgrimskoor El Orfeón: 

Het koor bestond in januari 2022 uit 34 en in december uit 32 zangers onder leiding van dirigent 

Sebastian Holz. 

We begonnen het jaar nog met 

een coronabelemmering. We 

bleven verbonden in ons 

muzikaal contact. Begin van 

het jaar repeteerden we weer 

digitaal.  Gelukkig konden we 

vanaf februari weer “live” 

repeteren in de Pauluskerk in 

Utrecht waar we onderdak 

vonden met voldoende ruimte 

om met enige afstand samen 

te kunnen zingen. 

 Voor zijn gezondheid moest 

Albert Miltenburg stoppen als 

voorzitter van het koor. In het voorjaar werd er afscheid van hem genomen. De vacature werd 

ingevuld door Angela Frieling. De koorcommissie bestaat nu uit Marianne de Balbian, Han Pronker en 

Angela Frieling. In het najaar namen we het besluit om nieuwe zangers te werven als speerpunt voor 

2023.     

We traden op bij de voorjaarsbijeenkomst voor het uitzwaaien van de pelgrims in de Jacobikerk. We 

zongen goed, en het optreden van Fiet Nafzger met teksten van Han Pronker was een succes.  

El Orfeón was uitgenodigd om op 26 juni te zingen in stadsklooster San Damiano in Den Bosch.  Dat 

was een geslaagde bijeenkomst die wij afsloten met een gezamenlijke lunch.   

Verder vond er overleg plaats met de regio Limburg om op te treden tijdens de in Roermond 

gehouden dag van Jacobus in juli. Helaas heeft dat niet tot resultaat mogen leiden. Regio Limburg 

heeft het optreden van El Orfeón Jacobeo afgezegd. 

We zongen op verzoek van de familie bij de uitvaart van Gerard van Poppel, lid van het eerste uur.   

In November konden we voor het eerst na Corona weer onze Ceciliamaaltijd houden. Mieke Huson 

en Bets Everts namen de organisatie weer op zich. Ook Jos Henderik maakte van de gelegenheid 

gebruik om met het koor nader kennis te maken. Dit werd zeer op prijs gesteld.  

Werkgroep Aandacht en Spiritualiteit: 

De Werkgroep Aandacht en Spiritualiteit heeft een goed jaar gehad met een aantal positieve 
ontwikkelingen. 
 
De werkgroep is weer op sterkte. Een kleine groep van 3 personen en een schil van een aantal 
(workshop) medewerkers, die op activiteiten ingezet worden, is effectief. Een medewerk(st)er 
communicatie wel zeer welkom. 
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Het bestuur heeft in 2022 driemaal 
fysiek vergaderd en een maal via 
Zoom en er was regelmatig e-mail en 
whatsapp contact. 
Er is een reactie geschreven op het 
concept 4 jaren beleidsplan van het 
Genootschap. We zijn blij met de 
uitnodigende en stimulerende tekst. 
We nemen deel aan het initiatief 
over het vervolg van de opgeheven 
werkgroep Cultuur en Geschiedenis. 
 
De tekst op de website is aangepast. Wij willen ons 
nadrukkelijk richten op alle pelgrims en daarvoor het 
platform voor ontmoeting en uitwisseling bieden.  
 
Activiteiten 
Op de ALV  op 19 maart in Utrecht zijn 2 workshop 
uitgevoerd, met als thema “het Camino-effect; 
bijzondere ervaringen delen. Plm. 60 – 70 
deelnemers in totaal  

 
In maart en april zijn in Deventer een 4-tal kleine 
Camino’s aangeboden, camini’s.  De beperkte 
belangstelling heeft de werkgroep heeft doen 
besluiten vraaggericht te werken. 

 
Op de ALV op 12 november in Den Haag zijn 2 workshops uitgevoerd:  ‘Verhalen vertellen’ en 
‘Thuiskomen’   Daaraan hebben 60 pelgrims deelgenomen.  
 

 

Werkgroep Jacobike: 

Jacobike timmert dit jaar druk aan de fietspaden. De werkgroep is op allerlei vlakken actief.  

Met de Europafietsers is een leuk 
samenwerkingsverband ontstaan, om de 
fietsgidsen van Clemens Sweerman actueel 
te houden. Voor elke gids is een 
routebeheerder gezocht die een gids onder 
zijn hoede krijgt om, volgens de werkwijze 
van Europafietsers, de gids up to date te 
houden. 
Binnenkort komen de voorzitters van het 
Genootschap en van de Europafietsers 
bijeen om het samenwerkingscontract te 
ondertekenen. 
 
De redacteurs hebben meters gemaakt in de 
informatievoorziening voor fietsers en 
waarmee fietsinformatie steeds 
toegankelijke wordt; dat zien we terug op 
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de website, maar ook in de Ultreia en de Jacobsstaf, waar artikelen over fietspelgrimage structureel 
worden geplaatst. 
Een grote sprong voorwaarts is daarnaast: de Jacobike nieuwsbrief waarvan de eerste zijn 
uitgekomen. Actuele fietsinformatie op een rij: met de nieuwsbrief kunnen fietsers en 
fietswerkgroep elkaar sneller vinden en afstemming zoeken, door bv met enquêtes te peilen waar de 
bicigrino (fietspelgrim) behoefte aan heeft. 
 
En de meters werden ook in letterlijke zin bij elkaar getrapt, dit jaar met een fietsmeerdaagse 
richting Roermond, waar de fietsers zich bij de wandelaars voegden voor de opening van het 
schelpenpad op de (door corona verlate) Heilige Jaarviering. 
 
Op de voor- en Najaarsbijeenkomsten leverde de werkgroep haar bijdrage met een stand op de 
informatiemarkt en met workshops als: grenspelgrimeren bij de Oosterburen (voorjaar, Utrecht) en 
Hoe pak ik mijn fiets in (najaar, Den Haag). 
 
Ook is een begin gemaakt om de regio’s actief op te zoeken: Regio Amsterdam beet het spits af door 
Jacobike uit te nodigen voor een presentatie op hun regiobijeenkomst. De presentatie ging over 
fietsen naar Santiago. 
 
De werkgroep kreeg uitbreiding en er zijn nog meer gegadigden die ook graag lid willen worden. We 
zijn druk bezig hoe we hen welkom kunnen heten en verwachten met extra handen snel meer van 
onze ambities waar te gaan maken.  
 
 

Informatiecentra: 

Informantenwerkgroep Utrecht: 
Het informatiecentrum Utrecht is gevestigd in een zijbeuk van de Janskerk, 

Janskerkhof 28-A. Aanmelden voor een bezoek aan het informatiecentrum 

kan via informanten.utrecht@santiago.nl.  Via dit mailadres komen ook 

regelmatig vragen van toekomstige pelgrims binnen. Aanbellen bij de deur 

van het informatiecentrum is, gedurende de openingstijden, ook mogelijk.  

 
Bezoekersaantallen Utrecht 

 

Aantal bezoekers 2022

Voet Fiets Tel: Voet Fiets Tel: Voet Fiets Tel: Voet Fiets Tel: Bezoek Tel:

Januari 1 3 8 2 0 1 3 0 4 2 0 0 11 13

Februari 15 4 11 22 1 10 26 4 10 25 4 1 101 32

Maart 23 15 25 32 7 22 4 2 6 14 0 2 97 55

April 37 4 11 8 7 5 25 7 14 22 3 4 113 34

Mei 27 11 13 20 12 6 11 0 9 12 6 3 99 31

Juni 8 2 5 21 1 2 7 2 1 21 0 0 62 8

Juli 20 6 14 16 3 11 30 3 15 4 3 2 85 42

Augustus 22 8 13 17 7 8 20 3 8 19 4 0 100 29

September 14 1 6 28 1 11 14 0 2 18 4 0 80 19

Oktober 18 4 3 6 3 5 8 2 5 10 0 2 51 15

November 10 4 11 8 3 5 13 5 2 7 3 1 53 19

December 7 3 5 9 0 1 4 0 2 10 3 0 36 8

TOTALEN 202 65 125 189 45 87 165 28 78 164 30 15 888 305

Dinsdagmiddag Donderdagmiddag Vrijdagmorgen 2e en 4e Zaterdag TOTAAL

392 321 271 209 1193

mailto:informanten.utrecht@santiago.nl
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Bezoekersaantallen voorgaande jaren: 
2015  2016  2017  2018  2019  2020  2021 
   |      |      |      |      |      |      | 
1291  1344  1078  1082  1042   105   606 
 
De lage cijfers van 2020 en 2021 zijn het gevolg van de corona – maatregelen. 
Uit de bezoekersaantallen blijkt dat de vrijdag en zaterdag wat minder bezoekers trekken.  
Oorzaak daarvan zou kunnen zijn; 
Te vroeg in de ochtend geopend 

Problemen met de opening op de 2e en 4e zaterdag van de maand. 

In 2023 gaat de werkgroep nadenken over het wijzigen van de openingstijden op vrijdag en zaterdag. 

De werkgroep informanten. 
De werkgroep Informanten bestaat uit drie informanten, Mariet van der Burgt (Coördinator), Daniel 
de Kramer (Rooster) en Piet Geusebroek (Secretariaat). De werkgroep is te vinden onder 
Informanten - Santiago.  
 
In december 2021 stonden er 31 informanten en 5 
reserves op het rooster. In 2022 vertrokken 8 
informanten; maar de groep werd uitgebreid met 10 
informanten, zodat het totaal in december 2022 op 
33 informanten en 5 reserves staat. 
Van de vertrekkende Informanten wordt afscheid 
genomen op de jaarlijkse Informantendag. 
Informanten die langer dan 3 jaar werkzaam zijn 
geweest voor het Genootschap ontvangen een 
Jacobsspeld. 
 
In 2022 is éénmaal overleg gevoerd met de 
werkgroepen Vessem en St. Jacobiparochie. Onze 
voorzitter van het Genootschap, Peter Hesseling leidt deze vergaderingen en is ook aanspreekpunt. 
Vanuit het bestuur heeft Dick v.d. Klaauw, halverwege het jaar, de taak van Peter Hesseling 
overgenomen als contactpersoon naar de werkgroep Informanten.  
Onderwerpen als bezoekersaantallen, sociale media, eenduidige richtlijnen en kwaliteitseisen vanuit 
het bestuur voor alle informanten kwamen aan de orde. 
 
Informantendag  
Normaal gesproken wordt de Informantendag gehouden in november van het lopende jaar. In 
verband met de Landelijke Bijeenkomst van het Genootschap op 12 november in Den Haag is de 
Informantendag 2022 doorgeschoven naar zaterdag 21 januari 2023. 
Deze Informantendag werd gehouden in “Het Oude Tolhuys” in Utrecht waar inhoudelijk informatie 
werd gegeven over social-media en uitleg aan ieder over de inhoudelijk gemaakte afspraken. Naast 
de Informanten van de vestiging Utrecht waren vertegenwoordigers uitgenodigd van het Bestuur, 
van de vestigingen Vessem en St. Jacobiparochie en de Ledenservice. 

 

Pelgrimsinformatiecentrum Sint Jacobiparochie: 

Samenstelling Coördinatieteam: 

Voorzitter Gerlof Katuin.  Verzorgt het rooster van de informanten en werkt jaarlijks de Richtlijn bij. 

https://www.santiago.nl/werkgroepen/werkgroep-informanten/
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Secretaris Dorothé Voet, contacten met de informanten en secretaris Groate Kerk en de twee 

externe sleuteladressen Fietsenmaker Mient de Vries en Daan Groen. 

Het jaar 2022 

Eerste weken nog sluiting vanwege Covid-19 maatregelen. De hervatte openstelling werd op 16 

januari bekend gemaakt op de website van het Genootschap. Het aantal bezoekers bedroeg in 2022 

totaal 152. Daarnaast waren er nog 90 pelgrims die een stempel haalden bij het nieuw aangebrachte 

stempelkastje bij het Jabikshus  

9 april hielden we de door covid-19 uitgestelde eindejaar bijeenkomst in het Jabikshus, achter de 

Groate Kerk. 

Vanwege de geldende regels vanuit het Genootschap moesten er 10 vrijwilligers afzwaaien. Zij 

werden bedankt en ontvingen traditiegetrouw een boekenbon als dank voor hun inzet. Gelukkig 

konden we tijdens de vergadering ook drie nieuwe informanten begroeten. In het najaar meldde zich 

nog een vierde nieuwe informant die per 1-1-2023 gaat meedraaien. 

2 mei vond overleg plaats in ons informatiecentrum met Peter Hesseling, afgevaardigden uit Vessem 

en Utrecht o.a. voor kennismaking met nieuwe portefeuille beheerder Dick van der Klaauw.   

Volgens rooster van aftreden is de termijn van de secretaris per 31-12-2022 afgelopen. Zij is niet 

verkiesbaar vanwege verhuizing naar het buitenland. Opvolgster gevonden eind september in de 

persoon van Jeannette van der Veen uit Leeuwarden.  

8 oktober werden de ordners overgedragen in Sint Jacobiparochie. In afgesloten kast op 1e 

verdieping geplaatst in overleg met Jeannette en Gerlof.  Digitale handleiding met voorkomende 

taken en lijst met contacten opgesteld en per mail verzonden naar Jeannette. Overdracht compleet 

verklaard. 

Eindejaars bijeenkomst ook dit jaar uitgesteld naar voorjaar 2023 vanwege afwezigheid voorzitter en 

secretaris. Rooster 2023 helemaal rond! 

 

Camino Academie: 

In 2022 besprak de Stuurgroep van de Camino Academie (CA) zowel het nieuwe beleidsplan met 

initiatieven voor de komende jaren (2023-2024) als de missie en visie. De aangepaste profiel-, missie- 

en visieschets staat inmiddels op de website van de CA. 

Wat betreft de relatie tot het NGSJ werden afspraken gemaakt over het beheer van de website en 

financiën. Ook zal de CA bezien hoe de traditie van de voormalige NGSJ-werkgroep Geschiedenis en 

cultuur kan worden voortgezet. 

Op 24 april was er in Utrecht een tweede editie van het succesvolle Cinema Camino. 

De CA leverde een bijdrage vanuit het perspectief pelgrimeren aan het Utrechtse literatuurfestival ILFA 

op 25 september. 

In oktober nam de CA afscheid van Bart Simmelink als secretaris/coördinator van de CA. Dat gebeurde 

in een bijeenkomst van de Stuurgroep op 31 oktober en meer publiek op de studiedag PelgriMarge op 

21 oktober. Opvolger van Bart is Chris Strijbos. 
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Op 21 oktober was er in het Instituut Cervantes in 

Utrecht de studiedag over pelgrimeren en het 

perspectief van de marge. Sprekers waren naast 

de inleidende dagvoorzitter Ineke Albers, André 

Droogers, Arno Cuppen, Peter Jan Margry, Henk 

Erinkveld, Frits de Lange en Paul Post. Inmiddels is 

het verslag van de dag verschenen als Camino 

Cahier 7. 

Vanuit de twee onderzoeksprojecten van de CA 

naar nieuwe pelgrimspaden in Nederland en 

Europa verschenen na Camino Cahier 5 (Kruisende 

wegen, 2021) in 2022 Camino Cahiers 6A en 6B. 

Ook werd een serie artikelen gestart vanuit het 

project in de Jacobsstaf door Paul Post. 

Verder stond het werk van de CA in 2022 in het teken van de voorbereidingen voor het jubileum 

muziekfestival in april 2023 (in 2023 bestaat de CA 10 jaar) en de start van het project naar materiële 

cultuur van de Camino vanuit Nederlands perspectief. 

De samenstelling van de stuurgroep in 2023 

Paul Post (voorzitter) 
Bart Simmelink/Chris Strijbos (secretaris/coördinator) 
Ineke Albers 
Henk Erinkveld CssR  
Peter Hesseling (q.q. als voorzitter van Genootschap van Sint Jacob) 
Herman Holtmaat 

 

Bewegwijzering Jacobsroutes in Nederland: 

In 2022 is verder gewerkt aan de markering van de 

Jacobswegen Amstelredam en Nieumeghen. 

JACOBSWEG AMSTELREDAM 

Met de provincie Noord-Holland is een 

samenwerkingsovereenkomst betreffende de markering van 

de Jacobswegen op de infrastructuur van de regionale 

wandelnetten gesloten. Het traject Den Oever – Haarlem is 

geheel door vrijwilligers van het Genootschap gemarkeerd. 

Het traject Haarlem – Amsterdam volgt in 2023. Stad 

Amsterdam blijft waarschijnlijk ongemarkeerd: de gemeente 

staat dat in de binnenstad niet toe. Met de provincie Utrecht 

is mondelinge overeenstemming over markering van de 

Jacobswegen op de infrastructuur van de regionale 

wandelnetten. Een echte samenwerkingsovereenkomst 

volgt hopelijk in 2023. Het traject vanaf Amsterdam-zuid 

door provincie en stad Utrecht naar Wijk bij Duurstede is 

geheel door vrijwilligers van het Genootschap gemarkeerd. 
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Het traject vanaf Wijk bij Duurstede via ’s-Hertogenbosch en Vessem naar de grens met België was al 

eerder gemarkeerd. Dit betekent dat de Jacobsweg Amstelredam nu grotendeels langs markeringen 

in het veld kan worden gelopen. 

Een bijzonderheid betreft de aftakking naar Texel die in 2022 tot stand kwam. Aansluitend bij lokale 

initiatieven is op het eiland een traject uitgezet vanaf de Jacobskerk in Den Hoorn (waar sinds dit jaar 

een stempelpost is gevestigd) naar de veerhaven, en vanaf Den Helder naar de aansluiting met de 

Jacobsweg in Anna Paulowna. Dit traject is door vrijwilligers van het Genootschap gemarkeerd. 

JACOBSWEG NIEUMEGHEN 

Met de provincie Overijssel is een 

samenwerkingsovereenkomst betreffende de markering 

van de Jacobswegen op de infrastructuur van de 

regionale wandelnetten gesloten. Op grond hiervan is de 

markering van het traject Hasselt – Deventer (met 

uitzondering van een klein traject in de provincie 

Gelderland) door de aannemer van de Overijsselse 

routerbureaus uitgevoerd. Deze werkzaamheden zijn 

betaald door het Genootschap. Dit betekent dat de 

Jacobsweg/het Jabikspaad nu van Jacobiparochie tot 

Deventer en vervolgens van Millingen aan de Rijn tot de 

grens met België bij Eijsden langs markeringen in het 

veld kan worden gelopen. 

De verschillende trajecten in de provincie Gelderland 

volgen in 2023-2024. 

De hermarkering van het Jabikspaad volgt in 2023, die 

van de Jacobsweg in Limburg waarschijnlijk in 2023-

2024. 

 
 
 

Werkgroep Website: 

De inhoudelijke kant 
In 2022 zijn we begonnen met het up-to-date brengen van verschillende pagina’s. Hiervan was de 
inhoud nog uit de oude website overgenomen en dat kon een aanpassing gebruiken. Een voorbeeld 
hiervan is de ‘Bestuurspagina’. Ook de pagina met de stempelpunten in Nederland is helemaal 
bijgewerkt en voorzien van een interactieve kaart. Voor de pagina met Zoekertjes en Reisgenoten is 
er een mogelijkheid gekomen dat leden hun eigen meldingen kunnen bijwerken. Een grote 
uitbreiding is in eerste instantie gerealiseerd voor de Santiago Students. Zij kunnen nu op hun pagina 
Blogs publiceren. De opzet is zo gemaakt dat ook andere werkgroepen of regio’s hier gebruik van 
kunnen maken. En voor de werkgroep Jacobike hebben we gerealiseerd dat zij een nieuwsbrief 
kunnen uitbrengen. 
 
De technische kant 
Op het technische vlak is 2022 bijzonder goed verlopen en hebben we maar 1 incident gehad dat 
binnen 1 dag was opgelost. De software van de website heeft periodiek groot onderhoud nodig om 
updates te kunnen uitvoeren. Dit groot onderhoud hebben we in mei en september uitgevoerd en is 
probleemloos verlopen. In de techniek hebben we ook enkele uitbreidingen doorgevoerd. Zo hebben 
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we het b.v. mogelijk gemaakt dat de Ultreia 
nu ook als PDF te downloaden is. Ten slotte 
hebben we een uitbreiding op onze 
ledenadministratie gerealiseerd om ook onze 
vrijwilligersadministratie goed te kunnen 
voeren. De besturen van werkgroepen en 
regio’s kunnen nu mutaties voor de 
vrijwilligers doorgeven.  
 
De vrijwilligerskant 
Het vrijwilligersteam van onze werkgroep is in 
april uitgebreid met 2 webredacteuren 
speciaal voor de inhoud voor de fietsers. 
Roswitha van Wersch en Ingeborg 
Schuitemaker houden zich bezig met de algemene pagina’s en FAQ’s met praktische informatie voor 
fietsers. En na een lange planning en uitstel vanwege de coronamaatregelen konden we begin 2022 
een workshop houden voor de webredacteuren van de werkgroepen en regio’s. Een mooie 
bijeenkomst die, vanwege het lange uitstel, veel weg had van een reünie. 
 

Vertrouwenspersonen: 

Het genootschap kent één vertrouwenspersoon (verder: VP): Thijs Evers. Thijs werd benoemd in de 

ALV van 9 november 2019 voor een periode van 3 jaar. Per 9 november 2022 loopt mijn termijn 

formeel af. 

Verlenging termijn 

In de ALV van 12 november 2022 is de verlenging niet aan de orde gekomen. Per e-mail heeft de 

voorzitter gevraagd of Thijs bereid is om nog een termijn aan te blijven. Daarin heeft hij toegestemd. 

Dit zal in de ALV van maart 2023 formeel aan de orde worden gesteld. 

Doel 

Tijdens hun activiteiten voor- en bij het Genootschap van Sint Jacob kunnen leden worden 

geconfronteerd met vormen van ongewenst gedrag. Denk aan pesten, (seksuele) intimidatie, 

discriminatie, agressie en geweld. In dergelijke gevallen kan een lid contact opnemen met de VP.  

Meldingen 2022 

Gedurende het jaar is er één melding binnengekomen. De VP heeft twee gesprekken gevoerd met 

het betrokken lid en vervolgens met alle betrokkenen. Dat heeft helaas niet tot een bevredigende 

oplossing geleid. In overleg met het lid dat de melding had gedaan is besloten de zaak verder te laten 

rusten.  

Website 

Op de site van het genootschap, is onder 

https://www.santiago.nl/genootschap/vertrouwenspersonen/  

informatie te vinden over de vertrouwenspersoon, wat deze doet en hoe hij kan worden benaderd. 

Leden kunnen daar ook een aantal PDF-downloads vinden (protocol ongewenst gedrag, 

gedragsregels voor de vertrouwenspersoon, wat doet een vertrouwenspersoon etc. etc.). De 

documenten zijn up-to-date. 

 

 

https://www.santiago.nl/genootschap/vertrouwenspersonen/
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Dankwoord: 

Een woord van dank is hier op zijn plaats. Want dit jaarverslag van ons Genootschap kan natuurlijk 
niet tot stand komen zonder de grote inzet van onze vrijwilligers en betrokken leden die elk op hun 
eigen wijze een bijdrage leveren. 
 
Utrecht, maart 2023. 


